

editorial/éditorial

Comings and Goings at the *JGI*

Since the last issue, several important changes have taken place at the *JGI*. First, we have had a change in the Managing Editor position. Daryl Boshart, our former acting Editor-in-Chief (2008–2010) and long-time Managing Editor, was presented with and has taken a professional development opportunity to move, for a one-year period, into another position at the Centre for Addiction and Mental Health. Daryl has been a wonderful colleague. We all have benefited immensely from his many years of dedicated service to the *JGI* and from his unparalleled skills in addiction publishing. We offer him our sincere gratitude and wish him the very best in his new post.

In October 2014, our new Managing Editor, Paraskevi (Vivien) Rekkas, Ph.D., commenced her work with us. Vivien earned her doctorate in Psychology, then completed a post-doctoral fellowship at the School of Medicine at Yale University, where she used functional imaging to study how the brain consolidates information. Vivien subsequently returned to Toronto to join a dynamic mood-imaging laboratory at the CAMH as a NARSAD Young Investigator. In this position, she chiefly conducted work in hormonally-triggered depression in women. She has a strong publication record, including a first-authored paper in the *Journal of the American Medical Association*, *JAMA Psychiatry*, as well manuscripts in *Biological Psychiatry* and *Neuropsychopharmacology*. Vivien brings to the *JGI* the ability to navigate the complexities of measuring and interpreting data gathered from a wide range of modalities. She maintains a long-standing interest in how physiologic factors regulate behaviour, as well as in how past events, such as trauma, combine to influence the development of mood disorders and addiction in later life. Her background in neuroscience is a welcome addition to the *JGI* editorial team. Welcome, Vivien!

Second, I would like to welcome two new members to the *JGI* Editorial Board. Toula Kourgiantakis is a couple and family therapist who worked from 2010 to 2015 with families in the behavioural addictions program at the CAMH. In July 2015, Toula will be joining the Factor-Inwentash Faculty of Social Work at the University of Toronto as Lecturer and Coordinator of the Simulation Program. She is currently completing her PhD in social work at l'Université Laval in Quebec under the joint supervision of Drs. Marie-Christine Saint-Jacques and Joël Tremblay. Her doctoral research focuses on the effects of family involvement on treatment outcomes for problem gambling individuals. Toula's expertise in the contribution of family factors to problem gambling, and her experience in couple and family therapy for problem gambling treatment, provide welcome additions to the Editorial Board, particularly given the number of papers the

Journal has been publishing of late on these topics (e.g., Borch, 2012; Cunha & Relvas, this issue; Cunha, Sotero, & Relvas, this issue; Calderwood & Rajesparam, 2014a,b; Campbell, Derevensky, Meerkamper, & Cutajar, 2011; Harkness, 2014; Lee, 2014; Orford, 2014). Our other new board member, Sylvia Hagopian, is a member of the Problem Gambling Institute of Ontario (PGIO) leadership team. She currently oversees communications, training, online resources, and the marketing and promotion of CAMH PGIO publications. Sylvia has managed the development and implementation of websites, psychoeducational resources and eHealth solutions for over a decade. Her portfolio includes interactive self-directed eHealth tools, web communities of practice for professionals, diagnostic and treatment planning tools, and the launch of CAMH's first mobile application to monitor gambling and urges. She holds a BA in Psychology, a diploma in Advertising, and is currently earning a master's degree in Education. Sylvia and Toula are filling vacancies on the *JGI* Editorial Board caused by the departure of two other Board members. To those two members—Richard Wood and Sheila LaCroix—we would like to extend our sincere appreciation for their service.

Third, we have embarked on an additional collaboration with the PGIO, specifically with the *JGI Talks: Webinar Series*. This series is an online knowledge exchange platform. It provides researchers the opportunity to expand on the topics of their *Journal* papers to share, with clinical audiences and other stakeholders, both their research highlights and their areas of interest in problem gambling. The *JGI Talks* series is an endeavour organized by Daryl and Sylvia, and implemented by her and Vivien. Our first such webinar took place on February 10, 2015, and was on the topic of applying the co-dependency concept to problems gamblers' concerned significant others. The webinar centred around a recent *JGI* author, Dr. Kim Calderwood, and served to expand on her previously-published papers on this topic (i.e., Calderwood & Rajesparam, 2014a,b). Seventy-two persons attended this first journal-sponsored webinar, many of whom were clinicians. A survey showed that 93% of the respondents recorded, when asked whether they gained new knowledge from the webinar, chose the option "agreed to strongly agreed." What is more, over 95% of respondents endorsed a high degree of satisfaction with the platform, indicating that they judged the platform an effective means to convey information. A similarly high percentage considered the presenter informative. We look forward to hosting many more stimulating webinars by our *JGI* authors on topics relevant to problem gambling.

Finally, I am pleased to alert the readership to an annual award competition that we will soon be launching. The new award is designed to support talented young researchers in the problem gambling field. Graduate students and post-doctoral fellows conducting research within the scope of the *JGI* will be invited to submit their best work for publication in the *Journal*. Submitted articles will undergo our standard peer-review process. From all articles accepted for publication, a designated awards committee will select the best article in each of two streams: one in the clinical, social, and/or policy research area, and the other in the cognitive, biobehavioral, and/or neuroimaging research area. In addition to having their work featured in the *Journal*, the two annual award recipients will also each receive a cash

prize. Please watch for the official announcement and encourage your trainees to submit their best work in response to the call!

Sherry H. Stewart, PhD, Editor-in-Chief

Allées et venues au *JGI*

Depuis la publication de notre dernier numéro, certains changements sont survenus dont j'aimerais vous entretenir. Le premier concerne le poste de directeur de la rédaction, que Daryl Boshart occupait depuis plusieurs années après avoir été rédacteur en chef de 2008 à 2010. Daryl a accepté récemment une occasion de développement professionnel dans un autre poste au Centre de toxicomanie et de santé mentale (CAMH) pour une période d'un an. Daryl est un merveilleux collègue; nous avons tous immensément profité pendant toutes ses années de service de son dévouement ainsi que de ses compétences inégalées dans le domaine de l'édition sur la toxicomanie. Nous lui offrons nos plus vifs remerciements et lui souhaitons la meilleure des chances dans ses nouvelles fonctions.

Notre nouvelle directrice de la rédaction, Paraskevi (Vivien) Rekkas, est entrée en poste en octobre dernier. Vivien est titulaire d'un doctorat en psychologie. Elle a fait son stage postdoctoral à l'école de médecine de l'université Yale, où elle a recouru à l'imagerie fonctionnelle pour étudier comment le cerveau consolide l'information qu'il reçoit. Par la suite, Vivien est rentrée à Toronto pour se joindre, à titre de jeune chercheuse NARSAD, à l'équipe dynamique du laboratoire d'imagerie cérébrale des troubles de l'humeur au Centre de toxicomanie et de santé mentale; ses recherches portaient principalement sur la dépression déclenchée par les hormones chez la femme. Vivien possède un solide dossier de publication, dont un article comme premier auteur dans le *Journal of the American Medical Association, JAMA Psychiatry*, ainsi que des manuscrits soumis aux revues *Biological Psychiatry* et *Neuropsychopharmacology*. Notre revue profitera grandement de son aptitude à décortiquer les complexités inhérentes à l'évaluation et à l'interprétation des données acquises par un vaste éventail de méthodes. Vivien s'intéresse depuis très longtemps au rôle des facteurs physiologiques dans la régulation du comportement, ainsi qu'à l'incidence combinée de certaines expériences, comme le traumatisme, sur l'évolution des troubles de l'humeur et la toxicomanie plus tard dans la vie. Sa formation en neurosciences vient enrichir le comité éditorial du *JGI*. Bienvenue parmi nous, Vivien!

En deuxième lieu, j'aimerais souhaiter la bienvenue également à deux nouvelles recrues au comité éditorial. La première, Toula Kourgiantakis, travaillait depuis 2010 au CAMH

comme thérapeute conjugale et familiale. Dès juillet prochain, elle occupera la double fonction de chargée de cours et de coordonnatrice du programme de simulation à la faculté de service social Factor-Inwentash de l'Université de Toronto. Toula termine actuellement à l'Université Laval un doctorat dans ce domaine sous la codirection de Marie-Christine Saint-Jacques et de Joël Tremblay. Ses recherches doctorales portent sur la participation des familles au traitement des personnes qui ont des problèmes de jeu et ses effets. Son expertise relative à l'incidence des problèmes familiaux sur le jeu compulsif, ainsi que son expérience en matière de thérapie conjugale et familiale, représentent des atouts précieux pour notre revue, en particulier lorsqu'on songe aux nombreux articles que nous avons publiés récemment sur ces thèmes (par. ex., Borch, 2012; Cunha et Relvas, dans un prochain numéro; Cunha, Sotero et Relvas, dans un prochain numéro; Calderwood et Rajesparam, 2014a,b; Campbell, Derevensky, Meerkamper, et Cutajar, 2011; Harkness, 2014; Lee, 2014; Orford, 2014). L'autre nouvelle venue au sein du comité, Sylvia Hagopian, est membre de l'équipe de direction de l'Institut ontarien du jeu problématique (IOJP), où elle s'occupe des communications et de la promotion des publications, des activités de formation et des ressources en ligne de l'IOJP et du CAMH. Sylvia a piloté la conception et la mise en œuvre de sites Web, de ressources psychoéducatives et de solutions cybersanté pendant plus de dix ans. Son portfolio compte des outils interactifs autodirigés, des communautés de pratique s'adressant aux professionnels, des outils de planification en matière de diagnostic et de traitement, auxquels s'ajoute le lancement de la toute première application mobile du CAMH, destinée à surveiller le jeu compulsif et l'envie de jouer.

En troisième lieu, notre association avec l'IOJP et le CAMH a donné naissance à un nouveau projet appelé *JGI Talks: Webinar Series*. Il s'agit d'une nouvelle plateforme d'échange en ligne qui donnera aux chercheurs l'occasion d'approfondir des sujets abordés dans la revue et de présenter à de nouveaux auditoires (clinique et autres) les points saillants de leurs recherches ainsi que des idées qui devraient stimuler le débat. Le projet a été élaboré par Daryl Boshart et Sylvia Hagopian et sera mis en œuvre par cette dernière avec le concours de Vivien Rekkas. Notre premier webinar, inauguré le 10 février dernier par une conférence de Kim Calderwood, portait sur l'application aux proches des joueurs compulsifs du concept de codépendance; il a permis d'approfondir un thème développé par la chercheuse dans un article récent (Calderwood et Rajesparam, 2014a,b). Soixante-douze personnes ont pris part à l'activité, dont un grand nombre de cliniciens. Selon notre sondage, 93 % des répondants se sont dits *d'accord* ou *tout à fait d'accord* avec l'affirmation selon laquelle le webinar leur avait permis d'apprendre de nouvelles connaissances. De plus, 95 % ont indiqué un taux de satisfaction élevé à l'égard de la plateforme, en précisant qu'ils la considéraient comme un moyen utile de transmettre de l'information; un pourcentage semblable a estimé que l'exposé de la conférencière était instructif. Nous avons hâte de proposer à l'avenir d'autres webinaires stimulants sur des thèmes pertinents présentés par des auteurs publiés dans le *JGI*.

En terminant, j'ai le grand plaisir de vous annoncer qu'un nouveau concours annuel sera lancé dans un proche avenir, dont le but sera d'appuyer le travail de jeunes chercheuses et chercheurs dans le domaine des problèmes de jeu. Nous inviterons des étudiants des cycles supérieurs et des boursiers postdoctoraux qui poursuivent des recherches sur les

thèmes couverts par le *JGI* à présenter leurs meilleurs travaux en vue de les faire publier. Les articles seront soumis au processus d'évaluation par les pairs habituel observé par la revue. Un comité désigné sélectionnera, parmi les articles présentés en réponse à l'appel de soumissions et acceptés pour publication, le meilleur article dans chacune de deux catégories : le premier dans un champ de recherche relevant des sciences cliniques, sociales ou politiques; le deuxième, dans un domaine relevant des sciences cognitives, biocomportementales ou de l'imagerie cérébrale. En plus de voir leur article publié dans la revue, les lauréats recevront un prix en argent. Surveillez notre annonce officielle à ce sujet et encouragez vos jeunes étudiants et stagiaires à répondre à notre appel en présentant le fruit de leurs meilleurs travaux!

Sherry H. Stewart, PhD, rédactrice en chef

References

- Borch, A. (2012). The real of problem gambling households. *Journal of Gambling Issues*, 27, 1–27. doi: 10.4309/jgi.2012.27.6
- Calderwood, K. A., & Rajesparam, A. (2014a). Applying the codependency concept to concerned significant others of problem gamblers: Words of caution. *Journal of Gambling Issues*, 29, 1–16. doi: 10.4309/jgi.2014.29.11
- Calderwood, K. A., & Rajesparam, A. (2014b). Response to the commentaries by Lee, Harkness, and Orford. *Journal of Gambling Issues*, 29, 1–4.
- Campbell, C., Derevensky, J., Meerkamper, E., & Cutajar, J. (2011). Parents' perceptions of adolescent gambling: A Canadian national study. *Journal of Gambling Issues*, 25, 36–53. doi: 10.4309/jgi.2014.29.15
- Cunha, D. & Relvas, A. P. (upcoming issue). Gambling and the couple: Comparing gamblers' and spouses' views on family, marital, and individual levels. *Journal of Gambling Issues*, 31.
- Cunha, D., Sotero, L., & Relvas, A. P. (upcoming issue). The pathological gambler and his spouse: How do their narratives match? *Journal of Gambling Issues*, 31.
- Harkness, D. (2014). Commentary on “Applying the codependency concept to concerned significant others of problem gamblers: Words of caution”. *Journal of Gambling Issues*, 29, 1–4. doi: 10.4309/jgi.2014.29.13
- Lee, B. K. (2014). Where codependency takes us: A commentary. *Journal of Gambling Issues*, 29, 1–5. doi: 10.4309/jgi.2014.29.12
- Orford, J. (2014). A response to Calderwood and Rajesparam's ideas on codependence. *Journal of Gambling Issues*, 29, 1–4. doi: 10.4309/jgi.2014.29.14